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اقتصاد

تأثیر کرونا بر باور جهاني سازي
 و آینده نظم جهاني

رهبــران، دیپلمات هــا و تحلیلگــران ژئوپلیتیك 
جهاني نیــز به خوبي مي دانند که آنهــا در برهه اي از 
تاریخ به سر مي برند که مردم کوچه و بازار هم امروزه 
با کمک شــبکه هاي اجتماعي و مجــازي مداوم و به 
دقت تدابیر و اقدامات آنها چشم دوخته و کارنامه آنان 
را در مقایسه با دیگر رهبران و کشورهاي جهان ارزیابي 
مي کننــد. مقابله با بحران کرونــا به عنوان یک آزمون 
سراســري و دشوار ســریع و پیچیده عملا نه تنها توان 
مدیران و رهبران بلکه کارآمدي سیســتم هاي سیاسي 
و ایدئولوژیک را در ســطح جهانــي به صورت عریان و 
مقایســه اي به دید جهانیان گذاشته است. در دهکده 
جهاني همه رهبــران در حال درس گرفتن از رویدادها 
هســتند. هنري کیســینجر، وزیر امــور خارجه ایالات 
متحده (در زمان ریچارد نیکسون)، مي گوید هم اکنون 
حاکمان در جهان باید براي نظم جدید پساکرونا آماده 
شــوند. در ســرزمین ناپلئون، مکرون پیش بیني کرده 
اســت: «این دوره به مــا چیزهاي زیــادي مي آموزد. 
بســیاري از اطمینان ها و یقین هــا از بین خواهد رفت. 
بسیاري از غیرممکن ها ممکن مي شود و فرداي پیروزي 
در مقابل کرونا امکان تکرار نظم گذشــته دیگر وجود 
نخواهد داشت. دبیرکل ســازمان ملل متحد، آنتونیو 
گوتــرش، در مواجهه بــا خلأ قدرت مطلــق و تقابل 
قدرت هاي در  حال  ظهور اظهــار کرد: «اصلاح رابطه 
بین ابرقدرت هــا در هیچ دوره تاریخي بــه این اندازه 
کارایي نداشته اســت. کرونا به طرز چشمگیري نشان 
مي دهد یا ما همه با هم پیروز مي شــویم یا مي توانیم 
همگي شکست بخوریم». «در ایتالیا نخست وزیر سابق 
خواستار تشکیل کمیســیوني به  منظور تصمیم براي 
آینده دنیا شده است. در اســپانیا نخست وزیر جوان و 
سوسیالیست خواستار اجراي طرح حقوق و دستمزد 
برابر همه مشــاغل شــده و به دنبــال اجراي طرحي 
همانند طرح مارشــال در دوره بعد از جنگ جهاني در 
همه اروپا است. در انگلستان که به تازگی از مخمصه 
برگزیت رهایي یافته و در مواجهه با کرونا با دشــواري 
زیاد روبه رو شــده، نیز گرایش های سوسیالیستي مانند 
دوران ســخت جنــگ جهاني در مردم ظاهر شــده و 
ممکن اســت روند و مسیر سیاســي این کشور به نفع 
حزب کارگر دچار تغییر شود. بسیاري از اندیشمندان و 
متفکران جهاني و اندیشکده هاي بین المللي نیز در کنار 
سیاســت مداران و رهبران جهانــي به صورت دقیق تر 
رونــد تغییرات نظم جهاني را دنبــال مي کنند. در یک 
ماه گذشــته مقالات متعددي از سوي این مؤسسات و 
درباره رقابت شدید چین و آمریکا در مواجهه با بیماري 
کرونا منتشر شده اســت که مسیر تحول نظم جهاني 
آینده را ترســیم مي کند. این مقالات معتقدند چالش 
مواجهه با کرونا در واقع یک آزمون بزرگ و وزن کشــي 
جهاني در تعیین شایستگي چین در مواجهه با ویروس 
کرونا در سطح ملي و جهاني است. آنها معتقدند چین 
در رویارویي با دشمن مشــترک (ویروس کرونا) که در 
چین ظاهر شــد، با وجود آمادگي زماني کمتر کارنامه 
بسیار درخشان تري در حوزه شناسایي، مقابله و کنترل 
از خود نشــان داده است. آنها معتقدند نظام منسجم 
سیاسي حاکمیت در چین، توان اقتصادي و لجستیکي 
اعم از بهداشتي، پزشکي و زیر ساختي این کشور در کنار 
توان مدیریت جمعیت عظیم که نشانه اعتماد عمومي 
به نظام سیاسي و دولت است، از دلایل اصلي موفقیت 
آنها است. گذشته از سردرگمي ابتدایي مسئولان چیني 
در قبال شناسایي این بیماري، توان مقتدرانه دولت در 
کنترل بیماري با سرعت و قدرت مثال زدني باعث تقدیر 
سازمان بهداشــت جهاني و افکار عمومي در صحنه 
بین المللي شد. اقدام چین در کمک به همه کشورهاي 
جهان در مواجهه با این بیماري و اعزام گروه هاي امداد 
و پزشکي نیز چهره دیپلماتیک و بین المللي این کشور 
را در بین جهانیان به شدت بهبود داد. همین امر باعث 
شد که کشمکش جدي بین آمریکا و چین در شرایطي 
به حادترین شکل خود برسد که آمریکا در پیش بیني و 
پیشگیري از این بیماري آن هم با تأخیري شش هفته اي 
در مقایســه با چین در مدتي کوتاه با موج عظیمي از 
بیمــاران و تلفات عظیم روبه رو شــد. نــوع مواجهه 
آمریکا با ســازمان بهداشــت جهانــي و برخوردهاي 
غیرکارشناســي و غیر علمي در مدیریت این بیماري به 
وجهه بین المللي این کشور که در نقش رهبر بسیاري 
از بحران هاي بین المللي بعــد از جنگ جهاني عمل 
کرده بود، لطمه فراواني وارد کرد. در جهان غرب، اروپا 
نیــز کارنامه ضعیفي در شناســایي، کنترل و مواجهه 
با این بیماري از خود نشــان داد، تشتت و اختلاف در 
میــان اعضای اتحادیــه اروپا از یک ســو و رقابت در 
پرهیز از هزینه و ریســک در حوزه مرزهاي جغرافیایي 
از ســوي دیگر باعث شــد که مانند آمریکا اولویت و 
اهمیت جان و حیات مردم و ســالمندان در پرده اي 
از ابهام باقي بماند؛ اما چین با اولویت دادن به جان 
مردم و قبول هزینه ســنگین اقتصــادي (نزدیک به 
هزارو ۵۰۰ میلیــارد دلار) در اعمال قرنطینه نه فقط 
به شــهروندان خود؛ بلکه به جهانیان اولویت جان 
شــهروندان خود به اقتصاد را نشــان داد و مدیریت 
کارآمد خــود در تنظیم امور اجرائــي و به کارگیري 
فناوري متناســب را با جهانیان به تماشــا گذاشت. 
انعکاس این دستاوردها و مقابله آشکار و دیپلماتیک 
فعال با واکنش هاي آمریکا در حوزه هاي سیاســي، 
اقتصادي و بازتاب آن باعث شــده است بسیاري از 
صاحب نظران جهاني به این باور برســند که هرچند 
کرونا نتیجه و حاصل فرایند جهاني ســازي نیست؛ 
اما بي شک ساختار نظم جهاني را دچار تغییر جدي 
خواهد کرد و همه علائم نشــان دهنده این واقعیت 
است که کانون نظم جهاني پســا کرونا از آمریکا به 

سمت چین تمایل خواهد یافت.
*نماینده دائم ایران در فائو

پاسخ عادل آذر به واکنش ها 
درباره گزارش تفریغ بودجه سال ۱۳۹۷

دولت به جای صدور بیانیه 
مستندات ارائه دهد

شــرق: عادل آذر، رئیس دیوان محاســبات  �
و  نــاروا  «هجمه هــای  آنچــه  بــه  کشــور، 
غیرکارشناســی به گزارش تفریغ بودجه ســال 
۱۳۹۷ کل کشــور» خواند، پاسخ داد. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی دیوان محاسبات کشور، متن 

این جوابیه به شرح زیر است:
بــا ســلام و آرزوی تندرســتی؛ پیــرو قرائت 
گــزارش تفریــغ بودجه ســال ۱۳۹۷ در صحن 
علنی مجلس شورای اســلامی، رئیس محترم 
جمهوری اســلامی ایران، بر اســاس اطلاعات 
نادرست ارائه شده به ایشان، مطالبی در نقد و رد 
محتوای گزارش این دیوان در بخش حسابرسی 
عملکرد ارز تخصیصــی چهارهزارو۲۰۰ تومانی 
بــرای واردات کالاهای اساســی و غیراساســی 
بیــان نمودند. به دنبــال آن برخــی از اعضای 
کابینه و به ویژه مسئولین بانک  مرکزی و سازمان 
برنامه و بودجــه نیز با انتشــار اخبار و بیانیه های 
بی بنیان، به تشــویش اذهان عمومی پرداختند. 
تیتر خودســاخته و هدفمند «گم شــدن دلارها» 
را جعــل کردنــد و ســپس آن را ۱۰۰ درصــد 
غلط شــمردند! توپخانه رســانه ای دولتیان هم 
همچنان در حال بمباران افکار عمومی اســت. 
لذا در راستای صیانت از بیت المال و حفظ کیان 
دســتگاه های نظارتی که ملجأ مــردم به عنوان 
صاحبــان اصلی بیت المال اســت، بیش از این 
ســکوت و نجابت حرفــه ای را جایــز نمی داند 
و جهــت تنویر افــکار عمومی، مــواردی را به 

استحضار می رساند:
۱- گزارش هــای حسابرســی همه ســاله بر 
اساس عملکرد، مدارک و مستندات دستگاه های 
اجرائی توسط حسابرســان خبره تهیه و در یک 
فرایند شــش مرحله ای در تعامل با مســئولان 
ذی ربط کنترل و بازبینی می شــود. بدیهی است 

در صورتــی گزارش تفریغ بودجه کل کشــور به 
مجلس شورای اسلامی تقدیم و به اطلاع عموم 
مردم می رســد که بدوا اطمینــان صددرصدی 
از صحــت محتــوای آن حاصل و بــه تصویب 
هیئت عمومی دیوان محاســبات؛ متشکل از ۱۲ 

مستشار، دادستان و رئیس کل رسیده باشد.
خلاصــه  و  دیــوان  ایــن  گـــزارش  در   -۲
قرائت شــده در صحن علنی مجلس، هیچ گونه 
اشــاره ای به «گم شــدن حتی یک دلار» نشــده 
اســت. بلکه آنچه به صراحت آمده است، عدم 
انجــام تعهدات اشــخاص حقیقــی و حقوقی 
گیرنده ارز، مجموعا به مبلغ ۴/۸ میلیارد دلار تا 
تاریخ ۱۳۹۸/۹/۱۲ مبنی بر واردات کالا می باشد. 
دستگاه های ذی ربط بر اساس گزارش تفصیلی 
دیوان محاسبات، نام و نشان اشخاص فوق الذکر 
را به خوبــی می دانند و باید وظایف قانونی خود 
را در راســتای انجام تعهدات و استیفای حقوق 

بیت المال به عمل آورند.
۳- مراتب به صورت خاص و خیلی محرمانه 
طــی نامه مــورخ ۱۳۹۸/۱۲/۴ بــه تفصیل و با 
جزئیات به رئیس جمهور محترم منعکس شــد 
و جناب ایشان نیز در تاریخ ۱۳۹۸/۱۲/۱۴ خطاب 
بــه بانک مرکزی بــا تأکید بر این مهم، دســتور 
بررســی صادر فرمودند. رونوشت دستور مذکور 
نیز به این دیوان واصل شــد. چگونه اســت که 
رئیس جمهور محترم و ســایر مسئولین ذی ربط، 
تا زمان قرائــت گزارش تفریــغ در ۱۳۹۹/۱/۲۶ 
هیچ گونه خدشــه یا تردیدی به صحت و دقت 
محتوا یــا ارقام این گزارش وارد نکردند، ولی به 
محض اطلاع رســانی عمومی، ادعا نمودند که 

همه چیز صددرصد غلط است؟!
۴- با توجه بــه مطرح بودن ایــن پرونده در 
دادسرا و هیئت های مستشاری دیوان محاسبات 
و مرجــع محتــرم قضائــی، توصیه می شــود 
مسئولان دستگاه های مذکور و سایر دستگاه های 
اجرائی مرتبط، به جــای صدور بی حاصل بیانیه 
و مصاحبه هــای مکرر، پــس از مطالعه دقیق 
گزارش تفریغ بودجه و مســتندات آن، آمادگی 
لازم را به منظور دفاع در مراجع مذکور داشــته 

باشند.
در پایان، همچنان با تأکید بر حفظ اســتقلال 
و رســالت حرفه ای خود، بــر حمایت از مدیران 
پاکدســت و پرتلاش کشــور عزیزمــان و ایفای 
رســالتی کــه در اصل ۵۵ قانون اساســی آمده 
اســت و همواره از تأکیدات رهبر معظم انقلاب 
می باشــد، دلســوزان ایران اســلامی و کارکنان 
شــریف و خــدوم دیوان محاســبات بــا تحمل 
ناملایمات و نامهربانی هــای اخیر، انتظار دارند 
رئیس جمهور محترم به عنوان مســئول اجرای 
قانون اساســی، دســتور لازم مبنی بــر احقاق 
حقــوق بیت المــال و پاســخ گویی مســئولین 

ذی مدخل صادر فرمایند.
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لیــلا مرگن: دولت قصــد دارد پس از عرضه شســتا در 
بــورس، ســهام دو مجموعه بزرگ دیگــر دولتي یعني 
ایــدرو و ایمیدرو را هــم واگذار کنــد. آن طور که مهدي 
کرباسیان، مدیرعامل سابق ایمیدرو، به «شرق» مي گوید: 
فقط واگذاري بخشي از ســهام ایمیدرو این مجموعه را 
تبدیل به ساختاري خصولتي مي کند و این مسئله سبب 
مي شود اقدامات ایمیدرو از دید سازمان هاي ناظر خارج 
شــود. او احتمال مي دهد دولت به خاطر کسري بودجه 
که در ســال جاري با آن روبه رو اســت، دست به فروش 
سهام ایمیدرو در بورس زده باشد. این در حالي است که 
محمود دودانگه، معاون سابق وزیر صمت، در گفت وگو 
با «شــرق» به صورت مشروط با واگذاري سهام ایمیدرو 
و ایدرو موافق اســت و به نکات مثبــت این واگذاري ها 
هم اشــاره مي کند. به اعتقــاد او، اگر درآمدهاي حاصل 
از فــروش این دو مجموعــه صرف اجــراي طرح هاي 
توســعه اي جدید شــود، منافع حاصل از ایــن اقدام به 
جامعــه خواهد رســید. دودانگــه تأکیــد مي کند پول 
حاصل از عرضه سهام هلدینگ هاي دولتي نباید صرف 

هزینه هاي جاري کشور شود.
علیرضــا صالح، رئیس ســازمان خصوصي ســازي، 
در گفت وگــو بــا رادیو اقتصــاد از واگذاري ســهام پنج 
هلدینــگ دولتي خبر مي دهد. به گفته او، براي واگذاري 
سهام ایدرو (سازمان گســترش و نوسازي صنایع ایران) 
و ایمیدرو (سازمان توســعه و نوسازي معادن و صنایع 
معدني ایران) موافقت وزیر صنعت اخذ شــده اســت. 
آن طور که صالح پیش بیني مي کند، تا اواسط اردیبهشت 
امسال مجموعه ایمیدرو به صورت شرکت سهامی عام 
در بازار ســرمایه پذیرش و کشــف قیمت خواهد شد. او 
مزایایي را براي این شکل واگذاري برمي شمارد که یکي از 
آنها جلوگیري از قطع شدن زنجیره ارزش است. بر اساس 
اعلام رئیس سازمان خصوصي سازي، شیوه واگذاري در 
بورس متفــاوت از واگذاري به صــورت رد  دیون بوده و 
اولویت دولت فروش ســهام به بخش خصوصي است. 
در این راســتا نیز اگر بخش خصوصی مشــارکت داشته 
باشد، نرخ سود اقساطی که قرار است در آینده پرداخت 
کند، ســه واحد درصد کمتر از نهادهای عمومی خواهد 

بود.
ایمیدرو باید به عنوان بازوي دولت باقي بماند

با توجه به اظهارات رئیس سازمان خصوصي سازي، 
عرضه ســهام ایمیدرو و ایدرو بــا موافقت وزیر صنعت، 
معدن و تجارت (صمت) در آینده نزدیك قطعي است. 
آیا این اقدام به نفع کشور و توسعه بخش صنعت است؟ 
مهدي کرباســیان، رئیس سابق هیئت عامل ایمیدرو، در 
گفت وگو با «شرق» عنوان مي کند: در اکثر کشورهاي دنیا 
حتي کشــورهایي مانند ژاپن نیز سازمان هاي توسعه اي 
وجــود دارند. در کشــور در حال توســعه اي مانند ایران، 

داشتن سازمان هاي توسعه اي حیاتي است.
کرباســیان ادامــه مي دهــد: دلیلش این اســت که 
دولت ها باید در توســعه کشــور با توجه به اینکه هنوز 
بخش خصوصي بسیار قوي ای نداریم، مشارکت داشته 
باشند. دولت باید ورود فناوري هاي جدید در شرکت هاي 
بــزرگ و پروژه هــاي بزرگ را تســهیل کــرده و به ورود 
فناوري هاي نو که داراي ریسك است، کمك کند و در این 

فرایند مشارکت داشته باشد. در کشور ما سابقه تاریخي 
سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران نشان داده است 
این مجموعه نقشی اساسي در توسعه صنعتي کشور در 

نزدیک به ۵۰ سال گذشته داشته است.
او یــادآور مي شــود: نقش ایمیــدرو از زمان مرحوم 
«نیازمند» و اقداماتي که بعدها انجام شده است، اعم از 
ایجاد شرکت هاي ماشین سازي، تراکتورسازي و... اساسي 
بوده و در توســعه خودروي کشــور بعد از انقلاب، این 

مجموعه نقش مهمي داشته است.
به گفته رئیس سابق هیئت عامل ایمیدرو، در سال ۷۹ 
قانون گذار و دولت مسیر توسعه معادن و صنایع معدني 
را در این دید که سازمان گسترش و نوسازي (ایمیدرو) را 
به عنــوان الگوي موفق در حوزه معدن و صنایع معدني 
پیاده کند. بنابراین طبق قانون، ســازمان ایمیدرو تشکیل 
شــد. در این مدت کوتــاه، با همــه گرفتاري هایي که در 
دولــت نهم و دهم اتفاق افتــاد، مي بینیم که پروژه هاي 
بسیار بزرگي مانند سنگان، اکتشــافات گسترده معدني، 
شــرکت آلومینیوم جاجرم، طلاي زرشوران و پروژه هاي 
دیگر در ایران انجام شــد. او اضافــه مي کند: در مقطع 
فعلــي که هــم رهبري و هــم دولت تأکید بــر اقتصاد 
مقاومتي دارند و معــدن و صنایع معدني محوري ترین 
بحث اقتصاد مقاومتي اســت، مي تــوان گفت حضور و 
وجود سازمان توسعه و نوســازي معادن به عنوان تنها 
بازوي دولت به عنوان سازمان توسعه اي ضروري است. 

بنابراین این سازمان باید بماند و تقویت شود.
حذف شفافیت از ایمیدرو

کرباســیان تأکید مي کند: ســازمان توسعه و نوسازي 
شفاف اســت. تمام سیســتم هاي نظارتي کشور اعم از 
ســازمان بازرســي، وزارت اطلاعات، دیوان محاســبات، 
بازرسي ریاست جمهوري، بازرسي وزارت صمت، سازمان 
اطلاعات سپاه و هرچه سیستم نظارتي در کشور هست، 
این ســازمان را نظارت و کنترل مي کننــد. در نتیجه این 
ســازمان شفاف اســت. دومین نکته این اســت که این 
ســازمان اگر به عنوان بازوي دولت از دست برود، ممکن 

است برخي کارها با مشکل مواجه شود.
او ادامه مي دهد: ایمیدرو در ســه سال (تا سال ۹۷) 
۲۷۰ هزار کیلومتر مربع کار اکتشافي انجام داده؛ این رقم 

چند برابر فعالیت هاي ۸۰ ســال گذشته است. اکتشاف 
ریســك دارد و ایمیــدرو این ریســك را پذیرفت و در این 
حوزه سرمایه  گذاري کرد؛ وگرنه بخش خصوصي همواره 

مي توانست وارد این عرصه شود.
رئیس ســابق هیئت عامل ایمیدرو تأکید مي کند: اگر 
ایمیدرو وارد بورس شــود و سهامداران به دلیل تأثیر بر 
ســودآوري نپذیرند که فعالیتي نظیر اکتشــاف پیگیري 
شــود، این مسئله موجب خواهد شــد دولت ابزار خود 
را بــراي این ســرمایه گذاري از دســت بدهــد. او یادآور 
مي شود: سازمان توسعه اگر از زیر نظر دولت بیرون برود 
و درصدي از ســهام آن از سوی بخش عمومي که پول 
دارد، خریداري شود، یا حتي بخش خصوصي میزاني از 
ســهام آن را بخرد -هر درصدي که باشد- مثل خیلي از 
شرکت هاي دیگر این مجموعه نیز از زیر نظر دولت بیرون 
مي رود و تبدیل به شرکتي خصولتي مي شود. در حقیقت 
اتفاقي که خواهد افتاد این است که اگر هر اقدامي بکند، 

از دید سازمان هاي ناظر خارج است.
کرباســیان اضافه مي کند: اینکه مي گویند با ورود به 
بورس شفاف سازي مي شــود، درست نیست و این رویه 
سبب مي شود سازمان توسعه از نظارت دور شود. اتفاقي 
که در این چند ســال افتاد و در این ســال ها پرونده هاي 
متعددی از شــرکت هاي خصولتي از بابت فســادهاي 
متعدد دیدیم، در اینجا هم اتفــاق مي  افتد. او مي گوید: 
اعتقاد دارم در مقطع فعلي، با فروش درصدي از سهام 
ایمیدرو در بورس، یك بازوي توســعه اي کشور از دست 
رفته و ســلامت اقتصادي از ایــن مجموعه مي رود. این 
مســئله به بحث اقتصاد مقاومتي  لطمه خواهد زد. اگر 
کشور در حالت عادي باشد، این واگذاري مشکلي ایجاد 
نمي کند؛ اما بدیهي اســت در اینجا شاید دولت به دلیل 
کسر بودجه جدي که امسال دارد و نیاز به پول دارد، این 
فروش ها را در دستور کار قرار داده است، این سیاست به 

نظر مي رسد که راه درست و قشنگي نباشد.
وجه توسعه اي قابل واگذاري نیست

در مقابل نظر کرباســیان، محمــود دودانگه، معاون 
سابق وزیر صمت،، به صورت مشروط با واگذاري ایمیدرو 
و ایدرو موافق بوده و در گفت وگو با «شرق» به محسنات 

این واگذاري اشاره مي کند.

او مي گوید: ایدرو و ایمیدرو دو وجه دارند؛ یك جنبه 
آنها ایجاد توسعه در حوزه صنعت و ورود به بخش هایي 
است که فعالان خصوصي انگیزه اي براي سرمایه گذاري 
در آن ندارند یا ورود به عرصه هاي داراي ریســك بالا و 
غیر توجیه پذیر اســت. این وجه توسعه اي قابل واگذاري 

نیست و باید در بدنه دولت باقي بماند.
دودانگــه ادامه مي دهد: وجه دیگر این دو مجموعه 
نیــز مالکیت تعــداد زیادي بنگاه هاي حــوزه صنعت و 
معدن اســت که نباید در اختیار ایدرو و ایمیدرو باشــد. 
برای مثال، در برخي شرکت هاي خودروسازي، بنگاه هاي 
فولادي و... این وجه قابل واگذاري است. او تأکید مي کند: 
البته طبیعتا هدف از واگذاري بخش هاي قابل واگذاري، 
این اســت که منابعي در اختیار دولت قرار گیرد و صرف 
توسعه هاي جدید در بخش هاي مزیت دار شود و مجددا 
واحدهاي جدید ایجاد شــده و بعد از یکي، دو سال، این 
واحدها نیز واگذار شــود. این فرایند باید به طور مســتمر 
تکرار شــود تا توسعه در مناطق محروم هم ایجاد شود. 
به گفته او، دو وجه ایدرو و ایمیدرو مي توانند مســتقل از 
هم عمل کنند. معاون ســابق وزیر صمت، عرضه سهام 
ایدرو و ایمیــدرو را عاملي معرفــي مي کند که منابعی 
جدیــد به بدنــه دولت تزریق خواهد کــرد و با توجه به 
محدودیتي کــه دولت در فروش نفــت دارد، این منابع 
مالي به سازمان هاي توســعه اي کمك خواهند کرد که 
نقش خود را بهتر از گذشته ایفا کنند؛ مشروط بر آنکه این 
فرایند درســت انجام شود و منابعي که در اختیار دولت 
است، در مسیر تعریف شده و مناسب خود هزینه شود نه 
اینکه این منابع صرف موضوعات جاري و غیر توسعه اي 
شــود.در روند فعلي، احتمال خرید ســهام شرکت هاي 
دولتي از ســوی نهادهاي عمومي و افزایش ســهم این 
نهادهــا در اقتصاد نیز وجود دارد. دودانگه در این رابطه 
مي گوید: تجربه واگذاري شســتا نشــان داد بیش از دو 
میلیون نفر که کد بورســي داشــتند، علاقه مند به خرید 
ســهام شستا بودند. این نشــان مي دهد که سرمایه هاي 
خرد مردم مي تواند تبدیل به جریان و مســیری مناسب 
براي توسعه شــود. طبیعتا بورس هم جایگاه و نهادي 
اســت که مي تواند این مســیر را تســهیل کند. او عنوان 
مي کند: بــراي جلوگیري از خرید ســهام هلدینگ  هاي 
دولتي از ســوی نهادهــاي عمومي بایــد پروتکل هایي 
تدوین کنیم که در عرضه سهام ها مشتریان و مردمي که 
دارایي خرد دارند، اولویت داشته باشند و بتوانند سهام را 
بخرند. اگر از بین مردم متقاضي نبود، نهادها، بانك ها یا 

هلدینگ ها بتوانند ورود کنند.
معاون سابق وزیر صمت مي گوید: اگر درآمد حاصل 
از فروش ســهام صرف امور جاري شود، خسارت است؛ 
اما اگر اقدامات توســعه اي را مدنظــر قرار دهیم، باعث 
شکوفایي براي صنعت کشور خواهد شد. باید نظارت ها 
بیشتر شود و دستگاه هاي مسئول توسعه شامل مجلس، 
دولت و ســازمان برنامه و بودجه این نگاه را اعمال کنند 
که محل مصرف این منابع به گونه اي باشــد که در مسیر 
توســعه استفاده شــود. اگر از قبل پیش بیني لازم انجام 
نشده باشد، وقتي پول به دست دولت مي رسد، به اندازه 
کافي چالش وجود دارد که این منابع اســتفاده شــود و 

لزوما اثر بخشي مطلوبي ایجاد نشود.

شــرق: روزهای پایانی اســفندماه سال ۹۸ مرتضی شــهیدزاده، رئیس هیئت 
عامل صندوق توسعه ملی، نامه ای به عادل آذر، رئیس هیئت نظارت صندوق 
توســعه ملی و ریاســت دیوان محاسبات کشور، نوشــت و در آن به برداشت 
هــزار و ۸۰۰ میلیارد تومان از منابع این صنــدوق بابت مالیات اعتراض کرد. او 
ایــن اقدام را غیرقانونی و مانع از انجــام مأموریت های صندوق در بخش های 
مختلف خواند و مدعی شــد دولت بابت برداشت های سال های گذشته بیش 
از هزار میلیارد تومان بدهی به صندوق  دارد. معاون سازمان امور مالیاتی هم 
در واکنش به این نامه با تشریح علت مالیات از صندوق توسعه ملی، به فارس 
گفت: با وجود قانونی بودن این مالیات، اما مســئولان صندوق تمکین نکردند، 
بنابرایــن علاوه بر اصل مالیات، جریمه را هم دریافت کردیم. این موضوع هنوز 
هم حل نشده است و اختلاف نظر بر سر قانونی یا غیرقانونی بودن اخذ مالیات 
از صنــدوق ادامه دارد. از این رو به ســراغ دو عضو ناظــر مجلس بر صندوق 
توســعه ملی رفتیم تا نظرات و مســتندات هر یک را در این باره جویا شــویم. 
محمد حســینی می گوید: «این موضوع در ســنوات گذشته هم مطرح شد و با 
ورود دیوان محاسبات و شخص مقام معظم رهبری متوقف شد زیرا درنهایت 
با پیگیری های خود صندوق، شــورای عالی مالیاتی برای یک سال به معافیت 
صنــدوق از مالیات رأی داد. طبق بخش نامه وزیر محترم دارایی، اگر شــورای 
عالی مالیاتی برای یک سال رأی صادر کند این رأی برای سال های بعد نیز تسری 
دارد. در مجموع تمام مســتندات حاکی از این است که فعالیت های صندوق 
مشمول مالیات نبوده و نیســت». اما سیدفرید موسوی این اقدام سازمان امور 
مالیاتی را خلاف قانون ارزیابی نمی کند و بر این باور است معافیت صندوق از 
پرداخت مالیات فقط شــامل بخش حاصل از درآمد تســعیر نرخ ارز است اما 
مالیاتی که محاسبه و برداشت شده است، مالیات بر عملکرد صندوق توسعه 
به عنوان یک بنگاه اقتصادی بوده و تا امروز هیچ قانونی نگفته صندوق توسعه 
ملــی از پرداخت مالیات بر درآمد معاف اســت. در کنار ایــن نظرات متضاد، 
بایزید مردوخی، عضو سابق حســاب ذخیره ارزی صندوق، هم اظهار می کند 
این موضوع اساســا جای هیچ بحثی ندارد و نیازی هم به شــکایت نبوده، این 
موضوع باید با استناد به متن اساس نامه در خود هیئت امنا حل و فصل می شد.

 اخذ مالیات هزار و ۸۰۰ میلیاردتومانی از صندوق توسعه ملی
اختلاف نظر در اینکه آیا اخذ مالیات از صندوق توســعه ملی امری قانونی 
است یا نه، همچنان ادامه دارد؛ محمدحسینی، یکی از اعضای ناظر مجلس 
بر صندوق توســعه ملی، در این باره به «شرق» می گوید: آنچه برای ما در این 
بحث مهم اســت، انواع فعالیت های صندوق و منابع آن است. فعالیت های 
صندوق صرفا شــامل پرداخت تســهیلات به صــورت ارز و بعد با اصلاحات 
صورت گرفته به صورت ریالی به تولیدکنندگان اســت. در بخش منابع در جز 
«ه» اســاس نامه آمده که حداقل معادل ۳۶ درصد منابع حاصل از صادرات 
نفت به صندوق برسد اما آنچه موضوع بحث صندوق و سازمان مالیات است، 

این اســت که در اساس نامه آمده درآمد حاصل از سود موجودی صندوق در 
بانک  مرکزی معادل نرخ ســود سپرده های بانک  مرکزی است. درنتیجه کلیه 
منابعی که برای صندوق به عنوان درآمد یا سود شناخته می شود یا سودهای 
حاصل از تسعیر نرخ ارز یا سودهای ناشی از سپرده گذاری است که در اجرای 
قانون اینها از مالیات معاف هســتند. لذا صندوق توســعه ملی هم به استناد 
ماده ۳۶ قانون رفع موانع تولید و هم براساس اساس نامه خودش با توجه به 
اهــداف و فعالیت هایش به عنوان یک بنگاه اقتصادی که وزارت امور اقتصاد 
و دارایی به دنبال مالیات ســتانی از آن باشد، در نظر گرفته نشده است. ضمنا 
کلیه ســود حاصل از تمام منابع شــرکت اولا به استناد اساس نامه جزء منابع 

طبقه بندی شده ثانیا خود این منابع هیچ یک مشمول مالیات نبوده است.
او می افزاید: این موضوع در سنوات گذشته هم مطرح شد و با ورود دیوان 
محاسبات و شخص مقام معظم رهبری متوقف شد. درنهایت با پیگیری های 
خود صندوق، شــورای عالی مالیاتی برای یک ســال بــه معافیت صندوق از 
مالیات رأی داد. طبق بخش نامه وزیر محترم دارایی، اگر شورای عالی مالیاتی 
برای یک ســال رأی صادر کند، این رأی برای سال های بعد نیز تسری دارد. در 
مجموع تمام مســتندات حاکی از این است که فعالیت های صندوق مشمول 
مالیات نبوده ولی در پایان ســال ۹۸ بر اســاس اظهارنامه هــای مالیاتی که 
ســازمان امور مالیاتی برای سنوات گذشته صادر کرده بوده، مبلغ هزار و ۸۰۰ 

میلیارد تومان از منابع صندوق را به عنوان مالیات برداشت کرده اند.
 دولت کسری منابع داشت

حسینی در پاسخ به این سؤال که آیا احتمال بازگشت این مبلغ به صندوق 
وجود دارد، می گوید: معمولا چنین رســمی در کشور ما وجود ندارد و فوقش 
این است که این مبلغ را به عنوان بدهی دولت به صندوق حساب کنیم. اما به 
هر حال، ما تلاشمان را می کنیم. موضوع اکنون به دیوان محاسبات منعکس 
شده و دیوان محاسبات هم این موضوع را به سازمان مالیاتی و وزارت دارایی 
منعکس کرده تا پاســخ دهند. اگر چنانچه پاســخ ها واقعا بر اساس اسناد و 
مدارک و اقناع کننده باشد، بحثی نیست و به عنوان درآمد مالیاتی در نظر گرفته 
می شــود اما اگر قانع کننده نباشد، به دادسرای دیوان محاسبات رفته و نسبت 
به رأیی که صادر می شود باید برای عودت پول اقدام  شود. اگر سازمان مالیات 
معتقد است صندوق مشــمول مالیات می شود، چرا سنوات گذشته اقدام به 
اخذ مالیات از فعالیت های صندوق نکرده بود؟ حسینی در پاسخ به این سؤال 
می گوید: واقعیت این اســت که دولت در پایان سال با توجه به پرداخت هایی 
که می خواست انجام دهد، کسری منابع داشت و از این محل آن را تأمین کرد.

 اخذ مالیات را غیرقانونی ارزیابی نمی کنم
ســیدفرید موســوی، دومین عضو ناظر مجلس بر صندوق توســعه ملی 
اســت؛ آن طور که از حرف های او برمی آید، چندان با حســینی موافق نیست. 
او درباره قانونی یا غیرقانونی بودن اخذ مالیات از صندوق به «شرق» می گوید: 

من این عمل سازمان امور مالیات را غیرقانونی ارزیابی نمی کنم. برخی دوستان 
استناد به موضوعی می کنند اما توجه ندارند موضوعی را که مورد استناد قرار 
می دهنــد در اصل مربوط به معافیت صنــدوق از پرداخت مالیات حاصل از 
درآمد تســعیر نرخ ارز است اما مالیاتی که محاســبه و برداشت شده مالیات 
عملکرد صندوق توسعه ملی به عنوان یک بنگاه اقتصادی است. تا امروز هیچ 
قانونی نگفته صندوق توسعه ملی از پرداخت مالیات بر درآمد معاف است. او 
ادامه می دهد: من به عنوان ناظر مجلس بر صندوق توسعه ملی، مستندات 
خواستم و تا امروز هنوز هیچ مدرکی که نشان دهد صندوق از مالیات بر درآمد 
معاف اســت، به دست من نرسیده، درســت مثل بانک ها یا هر بنگاه دیگری. 
بخشــی که صندوق توسعه از آن معاف شده، درآمد حاصل از تسعیر نرخ ارز 
اســت. چون در اینجا او هیچ عملی انجام نداده و معاف شده اما صندوق در 
بخش های دیگر اقداماتی انجام می دهد مثل تســهیلاتی که پرداخت می کند 
که اینها معاف نیستند. موسوی معتقد اســت کاری که سازمان امور مالیاتی 
انجام داده اگرچه غیرقانونی نیست ولی می توانست زمان دیگری رخ دهد. او 
توضیح می دهد: دولت چاره ای نداشــت از درآمد نفتی کاسته شده، تحریم ها 
که به شدت ظالمانه و سنگین است، تبعات کرونا هم از سوی دیگر و... صندوق 
فعالیت اقتصادی داشــته و درآمد کسب کرده حالا هم باید مالیات درآمدش 
را بدهد. درســت مثل یک بانک که آخر ســال مالیات می دهد مسلما اگر این 
مالیات را ندهد، می تواند رونق بیشــتری ایجاد کند، تســهیلات دهد و... ولی 
مالیات حقی اســت بر گردن فعالان اقتصادی. اگر این برداشــت اکنون و بعد 
از برداشت های مختلفی که با اذن رهبری انجام شد، صورت نمی گرفت، بهتر 
بود چون صندوق می توانست تسهیلات بیشتری دهد اما اقدام غیرقانونی ای 
هم نبوده، چالش های مالی دولت به شــکلی بود که این امر را اجتناب ناپذیر 
کرد. موسوی تأکید می کند: البته صندوق طلب هایی هم از دولت دارد و بهتر 
بود این طلب به جای مالیات صندوق برداشــته شود. مبلغ این طلب چیزی 
حدود همین مقدار بوده البته به ما گزارش دقیقی از مبلغ این طلب نداده اند.

 جای بحثی وجود ندارد
بایزید مردوخی، عضو ســابق حســاب ذخیره ارزی، بــاور دارد این ماجرا 
اصلا جای بحثی ندارد فقط لازم اســت به متن قانــون مراجعه کنند. اگر در 
اساس نامه آمده است که  باید مالیات دهند، از چه چیزی و چه مقدار بدهند، 
طبیعتا باید مطابق با آن عمل شود. او می افزاید: سال های پیش حرفی از این 
مالیات نبوده اســت چراکه دولت امکانات داشت و منابعش به اندازه امروز 
محدود نبوده اما امسال دولت ناچار است. مسئله این است که منابع صندوق 
باید صرف مصارف قانونی و اهدافش شــود. اگر مــا به هر دلیلی از صندوق 
برداشــت کنیم چه به عنوان مالیات چه بــا عناوین دیگر، حداقل هیچ توجیه 
قانونی ای ندارد. این مســئله نیازی به شــکایت ندارد. می توانست در سطح 

هیئت امنا مطرح و حل شود.

کارشناسان از تبعات واگذاري سهام هلدینگ هاي ایدرو و ایمیدرو در بورس می گویند

منع ورود نهادهای ناظر بعد از  واگذاری

ناظران مجلس بر صندوق توسعه ملی مطابقت مالیات ستانی ۱۸۰۰میلیاردی با قانون را بررسی می کنند
پاى دیوان محاسبات نباید به صندوق باز مى شد


